
 
 

PROTOKÓŁ 
 

VI (I) Walnego Zgromadzenia Członków 
 

Polskiego Związku Bibliotek 
 

w Zakopanem, 24 października 2005 r. 
 
 

 

1. Obrady VI Walnego zgromadzenia Członków otworzył prezes Polskiego Związku 

Bibliotek Jan Krajewski, który w ciepłych i serdecznych słowach powitał zebranych. 

2. Następnie zgłosił kandydaturę Marii Bochan na przewodniczącą obrad. Propozycja 

została przyjęta jednogłośnie. 

3. Przewodnicząca zgłosiła Jadwigę Czarną na sekretarza obrad, której kandydaturę 

również przyjęto jednogłośnie. Przewodnicząca przedstawiła porządek obrad, 

przyjęty bez głosów przeciwnych. 

4. Prowadząca obrady zaproponowała kandydatów do Komisji Uchwał i Wniosków: 

Teresę Leśniak i Annę Zbytniewską oraz Stanisława Turka, których przyjęto 

jednogłośnie. 

5.  Kolejnym porządkiem obrad był wybór Komisji Mandatowo-Skrutacyjnej w składzie: 

Edward Jaworski, Jerzy Kondras i Andrzej Ziemiński, kandydatury przyjęto 

jednogłośnie. 

6. Sprawozdanie z pracy Zarządu Polskiego Związku Bibliotek za rok 2004 przedstawił 

prezes Jan Krajewski. W sprawozdaniu podkreślił, że Zarząd odbył 4 posiedzenia 

oraz zorganizował konferencję 25-27.X.2004 r. w Ostrowie Wlkp. nt. „Rola bibliotek w 

tworzeniu i umacnianiu tożsamości lokalnej. Regionalizm kulturowy”. 

7. Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej z realizacji budżetu za rok 2004 i ocenę działań 

Zarządu w 2004 przedłożyła Bogusława Dembińska- przewodnicząca. 

8. Następnie, przewodniczący Komisji Mandatowo-Skrutacyjnej Edward Jaworki 

odczytał protokół posiedzenia komisji, która po zapoznaniu się z listą obecności 

stwierdziła obecność 25 członków i zgodnie ze Statutem, Walne zgromadzenie 

Członków jest prawomocne i może podejmować uchwały. 

Przewodnicząca obrad zaproponowała przegłosować  „Uchwałę nr 1/2005 w prawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi”. Po zgłoszeniu uwagi, by w § 1 określić rok- z 

dopiskiem ”Za rok 2004”. Za Uchwałą głosowało 25 członków. 

9. W związku z nieobecnością skarbnika, informację o projekcie budżetu na rok 2005 

przedstawił Prezes Jan Krajewski. Pod głosowanie poddano „Uchwałę nr 2 w sprawie 



zatwierdzenia budżetu na rok 2005”, z załącznikami 1 i 2.. Za Uchwałą głosowało 25 

członków. 

10. Kolejnym punktem Walnego Zgromadzenia Członków było przyjęcie „Uchwały nr 3 w 

sprawie ustalenia składki członkowskiej dla bibliotek szkół wyższych”. Za Uchwałą 

opowiedziano się jednogłośnie. 

11. Przed głosowaniem „Uchwały nr 4 w sprawie zatwierdzenia budżetu na rok 2006” 

zabrał głos Prezes Jan Krajewski, który zaproponował zorganizowanie V 

Międzynarodowej Konferencji wspólnie ze stowarzyszeniem lub związkiem 

bibliotekarzy w innym kraju. Prezes zgłosił także propozycje zorganizowania 

warsztatów dla członków Polskiego Związku Bibliotek w bibliotekach norweskich. 

Uchwałę przyjęto jednogłośnie. 

12. Następnie, Przewodnicząca obrad przedstawiła propozycję przeprowadzenia 

uzupełniających wyborów. Powodem było pismo Janiny Kani z Tarnowa z dnia 

20.X.2005 r. o rezygnacji z funkcji członka Zarządu (pismo zostało odczytane). Głos 

zabrał Prezes Jan Krajewski apelując do członków, by osobą, która wybierzemy był 

mobilna i zaproponował kandydaturę Anny Zbytniewskiej- dyrektora Miejskiej 

Biblioteki Publicznej w Kraśniku, woj. lubelskie. Po zapytaniu przewodniczącej, czy 

jesteśmy za tym, by zamknąć listę kandydatów-przegłosowano jej zamknięcie. Na 

liście umieszczono kandydaturę Anny Zbytniewskiej. 

13. Podczas prac Komisji Mandatowo-Skrutacyjnej rozpoczęła się dyskusja. Głos zabrał 

Jan Krajewski, który nawiązał do ministerialnych funduszy na zakup nowości w 

bibliotekach. Wyraził nadzieję, ze decyzje nowego rządu będą zgodne z 

wcześniejszymi zapowiedziami Ministra Kultury. Dyskusje przerwano, gdy do sali 

weszli członkowie Komisji Mandatowo-Skrutacyjnej. Przewodniczący odczytał wyniki 

głosowania na członka Zarządu. W głosowaniu uczestniczyło 25 członków. Oddano 

25 ważnych głosów. Za kandydaturą opowiedziały się 24 osoby. W związku z tym 

Anna Zbytniewska został wybrana członkiem Zarządu Polskiego Związku Bibliotek. 

14.   Następnie, przystąpiono do wyboru Pełnomocnika na województwo śląskie. O 

zwolnienie z funkcji poprosiła Ewa Derda-dyrektor Biblioteki Publicznej w 

Częstochowie, Zaproponowała, by roli pełnomocnika podjęła się Anna Ćwikowska z 

Miejskiej Biblioteki w Myszkowie, nieobecna - usprawiedliwiona, która wcześniej 

wyraziła  pisemną zgodę. Jednocześnie Ewa Derda zgłosiła także druga kandydaturę 

Haliny Opoki – dyrektora Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Rybniku. 

Wybory zostały przeprowadzone jawnie. Kandydatura Anny Ćwikowskiej nie uzyskała 

głosów a Halina Opoka uzyskała -25 głosów (100% głosujących). Na pełnomocnika 

województwa śląskiego wybrano Halinę Opokę.  

 



15/18. Dyskusja, wolne wnioski 

 

• Anna Zbytniewska mówiła o możliwościach działania polskiego Związku Bibliotek 

w dwóch obszarach: nawiązaniu szerszej współpracy z innymi organizacjami, 

także pozarządowymi oraz o wizerunku medialnym organizacji. 

• Halina Opoka sugerowała udział członków w pracy Związku Miast i Gmin i 

zaproszenie przedstawicieli Związku Miast i Gmin za spotkanie z Zarządem 

Polskiego Związku Bibliotek. Zaproponowała również zorganizowanie konferencji 

Polskiego Związku Bibliotek na Śląsku ze względu na bardzo dobra (liczną) siec 

biblioteczną. 

• Stanisław Turek- dyrektor Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w 

Rzeszowie zachęcał Zarząd do podpowiedzenia przyszłemu Ministrowi Kultury 

utworzenie Departamentu Książki i Czytelnictwa. 

•  Edward Jaworski- dyrektor Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w 

Gorzowie Wielkopolskim stwierdził, że w ustroju demokratycznym samorządy są 

niezależne. Trudno im więc cokolwiek narzucić z góry. Wskazał, ze naszym 

obowiązkiem jest zadbanie, by nie miały żadnej możliwości wykorzystania 

funduszy ministerialnych przeznaczonych na zakup nowości i inne cele. Zauważył 

także dla dobra bibliotek konieczność powrotu do Departamentu Książki i 

Bibliotek. 

•  Teresa Leśniak- dyrektor Krośnieńskiej Biblioteki Publicznej zaproponowała 

podjęcie współpracy Polskiego Związku Bibliotek, Stowarzyszenia Bibliotekarzy 

Polskich, Krajowej Rady Bibliotecznej poprzez wspólne rozmowy w Ministerstwie 

Kultury i Komisji Senackiej. Zwróciła także uwagę obecnych na obowiązek 

bibliotek na szczeblu samorządowym zadbania o wpisanie się w strategię rozwoju 

powiatu i poszczególnych miejscowości. 

• Ewa Derda- dyrektor Biblioteki Publicznej w Częstochowie zgłosiła wniosek, by w 

piśmie gratulacyjnym Prezesa Polskiego Związku Bibliotek skierowanym do 

Premiera Rzeczpospolitej zamieścić propozycję utworzenia komórki do spraw 

bibliotek i czytelnictwa w Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

• Edward Jaworski nawiązał ponownie do udziału bibliotek w strategii rozwoju 

powiatów i gmin. 

• Halina Opoka złożyła zapytanie pod adresem Przewodniczącej obrad 

1. w sprawie zakupu książek ze środków Ministerstwa Kultury 

2. w sprawie realizacji programu IKONKA 

 



Odpowiedź Przewodniczącej była następująca: „Głównym problemem opóźnień jest 

brak środków finansowych i oporny spływ umów”. Tę odpowiedź potwierdzili: 

Stanisław Turek i Edward Jaworski. Zauważyła także, że obronić należy także 

uzyskanie środków na zakup książek dla bibliotek nie posiadających osobowości 

prawnej i włączonych w strukturę innych instytucji kultury. 

• Stanisław Turek pod adresem Polskiego Związku Bibliotek, Stowarzyszenia 

Bibliotekarzy Polskich zgłosił propozycję podjęcia inicjatywy ustawodawczej o 

wyłączenie bibliotek z innych instytucji kultury. 

• Edward Jaworski podzielił się swoimi doświadczeniami ze współpracy z 

samorządami gminnymi. 

• Halina Opoka stwierdziła, ze należy dążyć do tego, by biblioteki z chwila 

uzyskania osobowości prawnej posiadały samodzielną obsługę finansową. 

• Anna Zbytniewska zabrała głos na temat braku prawnych możliwości stawiania 

wniosków wójtom i burmistrzom w sprawie organizacji bibliotek w gminie. 

• Jadwiga Czarna nawiązując do głosu Anny Zbytniewskiej zauważyła, że 

możliwości prawne istnieją, musimy mieć tylko odwagę z nich korzystać. 

• Prezes Jan Krajewski podjął temat: jak wpłynąć na decydentów – rząd, by w 

następnych latach uzyskać również środki na zakup  książek by je 

systematycznie zwiększać. 

• Przewodnicząca Walnego zgromadzenia Członków odczytała przygotowane 

przez Prezesa gratulacyjne pismo skierowane do Premiera Kazimierza 

Marcinkiewicza. Dokonano w nim kilku poprawek. Następnie dodała, by dalsze 

wnioski i głosy w dyskusji zgłaszać na piśmie do protokołu obrad. 

19. Na tym zakończono obrady VI walnego zgromadzenia Członków Polskiego 

Związku Bibliotek. 

 

 

 

Sekretarz obrad     Przewodniczący Walnego 

       Zgromadzenia Członków 

 

Jadwiga Czarna               Maria Bochan 

 

 

 

 


